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Vysočinou není myšlen 
politický územní celek Kraj 
Vysočina, ale geogra� cký 
celek známý jako Česko-
moravská vrchovina, říká 
Pavel Bezděčka, předseda 
Spolku výtvarných umělců 
Vysočiny.

Petr Klukan �

Jak byste zhodnotil činnost 
spolku za uplynulý rok 2024? 

Hodnotím ji jako úspěšnou, 
zcela zapadající do kontextu 
bohatých spolkových aktivit v 
posledních letech. Od roku 2020 
(rok 2022 kvůli epidemii covidu 
a následným restrikcím nepočí-
tám) jsme měli dvanáct kolek-
tivních výstav, z toho jsme loni 
absolvovali kolektivní výstavy v 
Písku, Soběslavi a Jihlavě. 

Možná se to někomu může 
zdát málo, ale většina dosud 
existujících českých a morav-
ských výtvarných spolků či 
sdružení mívá zpravidla pouze 
jednu kolektivní výstavu za rok a 
často ani to ne. 

Krom kolektivních výstav zrea-
lizovali mnozí naši členové ještě 
řadu autorských výstav a jiných 
počinů. Důležitým krokem pro 
kvalitu a budoucí vývoj spol-
ku bylo přijetí tří nových členů, 
vesměs vynikajících výtvarníků.

Ti ale nejsou rodáky z Vyso-
činy. Nevadí, že nejsou z Vyso-
činy?

Před rokem jsme toto téma 
docela silně probírali v rámci 
spolku. Být rodákem z Vysočiny 
není totiž podmínka členství v 
našem spolku; konec konců ani 
já jsem se nenarodil na Vysoči-
ně. Stejně tak není ve stanovách 
spolku de� nována ani podmín-
ka bydliště na Vysočině. 

Myslím si, že nejdůležitěj-
ší - avšak nikoli podmínkou 
- je krásný vztah k Vysočině. 
Výtvarná tvorba je bohatá, pest-
rá a mnohostranná. Pokud by se 
měla týkat pouze Vysočiny, pak 
by ve spolku zůstali jen krajiná-
ři a fotografové. Takto to prostě 
nemůže fungovat. Takže členem 

našeho spolku může být každý 
kvalitní, i začínající, výtvarník, 
obstojí-li v přijímacím procesu.

Jak se je tedy podařilo pře-
svědčit ke vstupu do spolku?

My jsme nové členy nepřesvěd-
čovali ke členství, požádali o ně 
oni sami. Sochař Richard Voňka 
je z Humpolce, výtvarník Ivan 
Uhlíř je z Radenína a akademic-
ká malířka Galina Fleischman-
nová je sice z Kladna, ale chalu-
pu a ateliér má v Kajetíně. 

Je zajímavé, že Radenín a Kaje-
tín leží jen tři kilometry od se-
be, ale oba výtvarníci se dosud 
neznali. Měl bych ještě upřes-
nit, že obě tyto obce leží jižně od 
Chýnova. Všichni tři v minulém 
roce přijatí členové mají tedy 
velmi silný vztah k Vysočině. 

Zde bych měl ještě upřesnit, 
že Vysočinou v obecném pojetí 
není politický územní celek Kraj 
Vysočina, ale je jí myšlen geo-
gra� cký celek známý jako Čes-
komoravská vrchovina.

Členem spolku je vlastně již 
dlouhá léta Paul Ewert… 

Přesně tak. Kolega Paul Ewert 
je Lucemburčan, žijící střída-

vě v Lucembursku a v Třebí-
či,  a předloni se stal členem i 
Nizozemec Walther Smeitink-
Mühlbacher, žijící střídavě v 
Nizozemsku a v obci Příštpo 
nedaleko Moravských Budějo-
vic.

Podívejme se do budouc-
nosti. Co spolek chystá v roce 
2025?

V tomto roce máme sjedná-
ny kolektivní výstavy na Buště-
hradském zámku, termín teprve 
upřesníme, a na zámku v Morav-
ském Krumlově. Tato výstava 
bude věnovaná poctě Alfonsi 
Muchovi a uskuteční se v termí-
nu 1. října až 30. prosince 2025. 

Mimo to plánujeme přátelské 
návštěvy ateliérů dvou nových 
kolegů v Humpolci a Radeníně. 
Musím také zmínit individuální 
autorské výstavy jednotlivých 
členů i autorství a ilustrování 
knih a další aktivity.

Významná bude také součin-
nost našeho spolku v přípravě a 
organizaci kolektivní výstavy 16 
členů Umělecké besedy sloven-
ské, která se uskuteční o prázd-
ninách ve výstavních prostorách 
Muzea Vysočiny Jihlava.  

Členem spolku může být každý 
kvalitní, i začínající výtvarník

PŘEDSEDA spolku Pavel Bezděčka (vlevo) spolu s dlouholetým býva-
lým předsedou Pavlem Tomanem.  Foto: Petr Klukan

Masopusty
� Ve Zborné 

8.2.2025 13-19 hod.
Letos vyhlásili soutěž 

o nejoriginálnější mas-
ku.

� V Jihlavě
21.2.2025
Program začíná na 

Masarykově nám. od 15 
hod., kdy je sraz masek. 

� V Pávově
22.2. 2025 
Průvod začne na 

bývalé otočce v Novém 
Pávově v 10 hod. Živá 
muzika bude až do kon-
ce průvodu ve Starém 
Pávově (15-16 hod.) 


